

SBORNÍK

ČESKOSLOVENSKÉ SPOLEČNOSTI ZEMĚPISNÉ

ROČNÍK 1976 • ČÍSLO 1 • SVAZEK 81

FOREWORD

This copy of our journal is completely dedicated to the 23rd International Geographical Congress to be held in Moscow from July 27th to August 3rd, 1976. Many Czechoslovak geographers have already submitted abstracts to the Organisation Committee of the Congress of papers to be read at the meetings of different Congress sessions, symposia and commissions, as well as to be published in the Congress transactions.

This copy brings you further contributions by Czech geographers which together with contributions sent to Moscow show the whole extent of co-operation of our geographers in individual commissions of the International Geographic Union as well as in individual Congress sessions. The submitted contributions abridged to the size of summaries treat the following themes:

Section 1. Geomorphology: J. Demek, T. Czudek, V. Král, L. Loyda.

Section 5. General Physical Geography: J. Demek.

Section 6. General Economic Geography: L. Mištera.

Section 7. Geography of Population: Z. Hájek, M. Macka, B. Nováková.

Commission 10. Man and his Environment: M. Havrlant, M. Střída.

Commission 16. Geography of Transport: J. Hürský.

Commission 20. Processes and Types of Urbanization: M. Blažek.

Commission 21. Geography of Tourism and Recreation: S. Šprincová.

A list is enclosed of the most important geographical institutes in the Czechoslovak Socialist Republic together with their addresses and the names of the leading geographers. This small „Orbis geographicus bohemoslovacus“ is meant as an information for foreign delegates to the 23rd International Geographical Congress, and for our reader abroad. It is not supposed to make up for a complete list of geographical institutes in Czechoslovakia. Completed lists appeared in the past at a few years intervals in the journal „Zprávy Geografického ústavu Československé akademie věd“ (Proceedings of the Geographical Institute of the Czechoslovak Academy of Sciences) issued in Brno (for the last time in No 2—3, Vol X, 1973).

The 23rd Congress in Moscow is the first international geographical congress to be held in a socialist country. Its proceedings are of a paramount interest to all Czech as well as Slovak geographers who will do their best to make it successful.

For the Editorial Board
of the Journal of the Czechoslovak Geographical Society
Ass. Prof. Dr. Václav Král, CSc.
Chief Editor

ПРЕДИСЛОВИЕ

Этот номер нашего журнала посвящается 23 Международному географическому конгрессу, который состоится в Москве с 27 июня до 3 августа. Ряд чехословацких географов послал в Организационный комитет абстракты своих докладов, с которыми они собираются выступить на заседаниях секций конгресса, на симпозиумах и в комиссиях, и которые будут опубликованы в материалах конгресса.

В этом номере нашего Сборника мы публикуем очередные статьи чешских географов, связанные с тематикой конгресса. Вместе с докладами, посланными в Москву, они ставят себе целью показать, по каким направлениям участвуют наши географы в решении проблематики, поставленной перед отдельными комиссиями Международной Географической Унии и секциями конгресса. Эти сообщения также ограничены по своему объему и представляют собой абстракты. Они связаны с программой следующих совещаний конгресса:

Секция № 1. Геоморфология: Я. Демек, Т. Чудек, В. Крал, Л. Лойда;
Секция № 5: Общая физическая география: Я. Демек;
Секция № 6: Общая экономическая география: Л. Миштера;
Секция № 7: География населения: М. Мацка, Б. Новакова, З. Гаек;
Комиссия № 10. Человек и среда: М. Гаврлант, М. Стрида;
Комиссия № 16. География транспорта: Й. Гурски;
Комиссия № 20. Процессы и типы урбанизации: М. Блажек;
Комиссия № 21. География туризма и рекреация: С. Шпринцова.

Далее в номере дается перечень главных географических учреждений в Чехословацкой социалистической республике вместе с адресами и фамилиями работающих в них специалистов-географов. Этот небольшой «Орбис географикус богемословакус» предназначен в первую очередь для информации иностранных гостей 23 Международного географического конгресса и для наших зарубежных читателей. Он не может заменить собой исчерпывающий перечень всех организаций и учреждений, в которых работают географы, издававшийся в течение нескольких лет в журнале «Зправы Географицкего уставу Ческословенске академии вед», издаваемом этим институтом в г. Брно (последний список был опубликован в номере 2 - 3, X/1973).

23 конгресс в Москве является первым международным географическим конгрессом, который состоится в социалистическом государстве. Чешские и словацкие географы с большим интересом будут следить за работой съезда и будут стремиться внести свой вклад для его успешного осуществления.

От имени редакционной коллегии
«Сборнику Ческословенске сполечности земнеписне»
Доц. Д-р. Вацлав Крал, канд. наук,
ответственный редактор

PŘEDMLUVA

Toto číslo našeho časopisu věnujeme 23. Mezinárodnímu geografickému kongresu, jehož hlavní jednání bude probíhat od 27. července do 3. srpna v Moskvě. Rada československých geografů již zaslala Organizačnímu komitétu tohoto kongresu abstrakty svých referátů, které hodlají přednést na zasedání kongresových sekcí, symposií a komisí, a které budou publikovány v kongresových materiálech.

V tomto čísle našeho Sborníku předkládáme další příspěvky českých geografů, které zapadají do kongresové tematiky, a které spolu s příspěvky již zaslányými do Moskvy mají ukázat, v kterých směrech se naši geografové podílejí na řešení problematiky jednotlivých komisí Mezinárodní Geografické Unie i kongresových sekcí. Tyto příspěvky byly svým rozsahem rovněž omezeny a představují abstrakty. Vztahují se k programu následujících kongresových jednání:

Sekce 1. — Geomorfologie: J. Demek, T. Czudek, V. Král, L. Loyda.

Sekce 5. — Všeobecná fyzická geografie: J. Demek.

Sekce 6. — Všeobecná ekonomická geografie: L. Mištera.

Sekce 7. — Geografie obyvatelstva: M. Macka a B. Nováková, Z. Hájek.

Komise 10. Člověk a prostředí: M. Havrlant, M. Strída.

Komise 16. Geografie dopravy: J. Hůrský.

Komise 20. Procesy a typy urbanizace: M. Blažek.

Komise 21. Geografie turismu a rekreace: S. Šprincová.

Dále v tomto čísle uvádíme seznam hlavních geografických pracovišť v Československé socialistické republice s adresami institucí a se jmény jejich odborných pracovníků — geografů. Tento malý „Orbis geographicus bohemoslovacus“ je určen především pro informaci zahraničních hostů 23. Mezinárodního geografického kongresu a našich zahraničních čtenářů. Nemůže nahradit úplný seznam všech pracovišť a institucí v Československu, v nichž pracují geografové, a který je publikován v několikaletých lhůtách v časopise „Zprávy Geografického ústavu Československé akademie věd“, vydávaným tímto ústavem v Brně (poslední seznam byl uveřejněn v čísle 2–3, ročníku X—1973).

23. Kongres v Moskvě je prvním mezinárodním geografickým kongresem, který se koná v socialistickém státě. Čeští i slovenští geografové budou kongresová jednání sledovat s velkým zájmem a chtějí též přispět svým podílem i účastí k jejich olnému úspěchu.

Za redakční radu
Sborníku Československé společnosti zeměpisné
Doc. Dr. Václav Král CSc.,
vedoucí redaktor